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 صالمُلخّ 
ء إلا دوة اللجو مة التي تُوقعها الإدارل علا الموظف التأديبية اءات الجز هناك نوعٌ مة 

 تجزاءات أو إجراءاالتأديبية المنصمممممممممموص عليها قانوناًا وءي بعض الأحياة  الجزاءات
ول ة تسمممممممممممممتخدمها ءي غير الأغراض التي تقررت مة ءي القانوةا منصممممممممممممموص عليها 

حتا ءيهم بأيسر الت اليفا و  ص مة الموظفية غير المرغوبأجلهاا وذلك بغرض التخلّ 
لإلغاء مة لا اإيبيةا وبالتالي لا يتعرض قرارها تتفادى الالتزام باتباع الضمممممممممممممانات التأد

القضممماء الإداررا وما يترتب علا الإلغاء مة ضممممرورل إعادل الموظف إلا منصممممبه  قِبل
 وتسوية وضعه المهنيا هذا النوع هو ما يُعرف بالجزاء التأديبي المقنّع. 

عدّ هذا النوع مة الجزاءات خروجاً صمارخاً واعتداءً صريحاً علا مبدأ المشروعية الذر يُ 
طورل ءي م مة الخإذ إةّ  ازاءات مُحددل وقيود وآثار مُعينةتلتزم ءيه سلطات التأديب بج

جهة الإدارل مُصممممممممممممممدرل القرارا ءإذا  نيّةعة غالباً أةّ الأمر يتطلب البحث  الجزاء المُقنّع
لحاق الأذى به امُعاقبة الموظف  اة الغرض وتحقيق مصمممممممالحها الشمممممممخصمممممممية  اة  اوار
 جزاءً مُقنّعاً.

وقممد تعممددت الاجتهممادات حول ء رل الجزاء التممأديبي المُقنّعا وتبمماينممت أح ممام القضممممممممممممممماء 
وقوف علا ا والنيّةالإدارر ءي شممممممأنه تبايناً واضممممممحاًا وخاصممممممةً ما يتعلق بطبيعته القانو 

 نسجامه مع مبدأ المشروعية. معيار واضم يُحدد مدى ا
الجزاءات التمأديبيةا الوظيفة العامةا الإجراءات التأديبةا الضمممممممممممممممانات  الكلمـات الـدالـة:

 التأديبيةا السلطة التقديريةا النقلا الندبا إجراءات التنظيم الداخلي للإدارل.    
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Abstract 

There is a kind of disciplinary penalties which the administration signs the 

employee without turning to disciplinary Penalties which is stipulated by the 

law and sometimes they are procedures or Penalties that are stipulated by 

the law but they are used for other goals than that which they are made for. 

And this is for getting rid  of employees that are un wanted by the lowest 

costs.and to avoid the commitment for following the disciplinary guarantees 

so its decision is not exposed to cancellation from the administrative 

judiciary, and what is resulted by the cancellation of returning The employee 

to work , and settling his occupational status and this kind is known as the 

wrapped disciplinary penalty. 

this kind of penalty is considered so far and clear violation on the principle of 

legitimacy which the disciplinary authority is committed to certain penalties  

restrictions and effects. Because the danger in wrapped penalty is that it 

needs looking for the intention of the administration which made the 

decision. So if its intention is to punish the employee and hurting him and 

achive its personal iterests , So it is a wrapped penalty.  

The jurisprudences are several about the idea of the wrapped disciplinary 

penalty , and the rules of administrative judiciary differs clearly , especially 

about its legal nature.and deciding a clear standard to determine its 

consistency with the principle of legitimacy.  
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